



# Referat af hovedbestyrelsesmøde søndag den 19. november 2023 på Hotel Fredericia

## Dagsorden:

1. Godkendelse af dagsorden
2. Godkendelse af referat af HB-mødet den 27. august 2023 og ekstraordinært møde den 30. september 2023
3. Mailafstemninger siden sidste møde
4. Forretningsudvalgets beretning
5. Økonomi og regnskab
6. Forslag om betaling af indskud i Europacuppen
7. Forslag om lige vilkår for landshold i åben række og kvinderækken
8. Uddelegering og aflastning af formand og FU
9. Budget 2024 – 2. behandling
10. HB's forretningsorden
11. Dansk rating af ikke-spillede partier
12. Skakhåndbogen
13. Klassificering af dommere
14. Kontingentforhold
15. Nyt fra hovedkredsene
16. Eventuelt

---

Poul Jacobsen  
Formand  
Brovangen 8  
5464 Brenderup  
+45 4083 3616  
formand@skak.dk  
www.skak.dk

## Deltagere:

**FU-medlemmer:** Poul Jacobsen (PJ), Poul Guldbæk Olesen (PGO), Jesper Fris (JF) & Palle Halkier Jørgensen (PHJ). Afbud fra Arild Rimestad (AR).

**Hovedkredsrepræsentanter:** Holger Lodahl, 1. HK (HL) \*\*\* – Niels Steen Larsen, 2. HK (NSL) – Michael V. Nielsen, 3. HK (MVN) - Karl Posselt, SJ-HK (KP) – Claus Andersen, 6. HK (CA) \*\* – Bjarne Sønderstrup, 7. HK (BS) og Morten Fabrin, 9. HK (MF). Fraværende: Jakob Werner, 8. HK. Alle deltagere har én stemme, på nær \*\*\* (3 stemmer) og \*\* (2 stemmer). Ordstyrer: JF og referent: PGO.

Formanden indledte med at byde velkommen det nye FU-medlem Palle Halkier Jørgensen.

## Referat:

### 1. Godkendelse af dagsorden

Efter en enkelt tilføjelse og en sproglig ændring blev dagsorden godkendt.

### 2. Godkendelse af referat af HB-mødet den 27. august 2023 og ekstraordinært HB-møde den 30. september 2023

Begge referater blev godkendt.

### **3. Mailafstemninger siden sidste HB-møde**

Der havde været en mailafstemning om konstituering af Palle Halkier Jørgensen som nyt FU-medlem. Konstitueringen blev enstemmigt vedtaget med 14 stemmer.

### **4. Forretningsudvalgets beretning**

Den skriftlige beretning var udsendt som bilag, der er vedlagt dette referat. Denne del af beretningen blev på mødet suppleret med disse punkter:

- a. Medlemstallet udvikler sig stadig stabilt, så man tør godt tro på, at vi bider os fast over de 4.000. Dejligt at antallet af unge nye tegner sig for en meget stor del af fremgangen.
- b. Arbejdet med retningslinjerne for det nye talentudviklingslegat skrider godt fremad, der er møde med giveren i december måned, hvor vi håber at få de sidste detaljer på plads, så ordningen kan offentliggøres i første kvartal 2024.
- c. Skaksalget er nu, som følge af formandens forsømmelser, som der tidligere er redegjort for, begæret konkurs. Vi kunne godt have afværget dette, men en samlet vurdering af økonomien omkring de mulige løsninger betød, at FU valgte at få lukket Skaksalget ned på denne lidt flatterende, men til gengæld effektive måde. Vi er begyndt at udbetale tilgodehavender til de klubber, som har bedt om det, og kassereren kan senere oplyse, hvor meget det beløber sig til.
- d. En mere munter historie er en henvendelse fra Den Frie Digitale skole. Her blev henvist til en fremsendt mail fra skolen.

I forlængelse af pkt. a om medlemstal blev der spurgt til muligheden for at få en statistik over udviklingen i antallet af kvindelige medlemmer. PJ lovede at følge op på dette.

### **5. Økonomi og regnskab**

- a. PGO henviste først til bilaget med aktuelle regnskabstal, opdateret pr. 15/11-23. Konklusionen er her, at tallene ser fornuftige ud, og at det vurderes, at DSU vil komme ud af 2023 med et mindre overskud og dermed et bedre resultat end det budgetterede underskud. Der blev stillet spørgsmål til regnskabstallet for DM 2023. PGO understregede i den forbindelse, at alle regnskabsposter er indregnet i tallene – men nævnte også, at der er behov for, at håndteringen af indtægter og udgifter i forbindelse med DM fremover bliver forbedret og munder ud i et mere præcist samlet regnskab.
- b. Det blev understreget, at regnskabstal for midlerne fra den nu nedlagte støtteforening og fra det nye talentudviklingslegat ikke er inkluderet i den løbende fremlæggelse af driftsudgifter – men at det naturligvis vil blive en del af DSU's kommende årsregnskab for 2023.
- c. PGO gjorde desuden opmærksom på, at en ny bogføringslov bevirker, at DSU skal skifte regnskabssystem senest fra regnskabsåret 2025 – men at det er planen at gøre dette allerede fra og med regnskabsåret 2024, formentlig i marts-april, når årsregnskabet for 2023 er blevet afsluttet. I den forbindelse blev der spurgt til ønsker om generelle omlægninger af kontoplanen eller måden, som indtægter og udgifter bliver præsenteret på til HB-møderne.

PHJ, som har stor regnskabserfaring, vil blive inddraget i arbejdet med en ny kontoplan, og HB vil få tilsendt et udkast med mulighed for at komme med kommentarer, før den tages i brug.

## **6. Forslag om betaling af indskud i Europacuppen**

Forslaget, som kom fra 8. HK, gik ud på, at DSU fra og med 2024 opfordres til at betale indskuddet fra de klubber, som kvalificerer sig til Europa Cup for klubhold og som ønsker at deltage. Denne udgiftspost blev fjernet fra DSU's budget for et par år siden pga besparelser. Forslaget blev vedtaget med 7 stemmer for (4 FU-medlemmer + 3. og 7. og 9. hovedkreds). Der var 7 blanke stemmer (1., 2., Sydjysk og 6. hovedkreds), mens ingen stemte imod.

## **7. Forslag om lige vilkår for landshold i åben række og kvinderækken**

Dette forslag, som også kom fra 8. HK, havde til formål at sikre, at der blev sikret lige vilkår for herrer og kvinder *mht indkvartering på enkeltværelser* ved deltagelse i OL og EM fremover. Der vil stadig være den forskel, at herrerne får honorarer i modsætning til kvinderne. Det blev understreget, at der ikke med forslaget er taget stilling til det generelle spørgsmål om fremtidig deltagelse i OL eller EM. Forslaget blev enstemmigt vedtaget med 14 stemmer.

## **8. Uddelegering og aflastning af formand og FU**

FU havde holdt et ekstraordinært møde om emnet og på baggrund heraf lavet et samlet notat, som var udsendt som bilag til HB. Baggrunden er den tidligere diskussion om at styrke og aflaste DSU's ledelse. De nævnte initiativer indebærer nogle relativt beskedne udgifter, som er indregnet i det reviderede budgetforslag for 2024 (jf. pkt. 9). I mellemtiden var der lavet et opslag på [www.skak.dk](http://www.skak.dk), som allerede havde givet nogle henvendelser. PJ og PGO gennemgik notatet og den aktuelle status for de enkelte punkter.

Der var generel tilslutning til oplægget, og der blev udtrykt anerkendelse af at FU havde fulgt op på emnet. Dog var MF imod opnormeringen af funktionen som konsulent. Desuden blev det beklaget, at der stadig ikke var kommet henvendelser vedr. funktionen som pokalturneringsleder. Her foreslog NSL, at funktionen eventuelt kunne deles på flere personer. Foreløbig påtager PJ sig at sætte proceduren med igangsætning og forberedelse af turneringen i gang.

HL bad om, at HB fik en oversigt over ansatte i DSU og udgifterne hertil, og det blev aftalt at en sådan oversigt vil blive lavet senest i forbindelse med det kommende årsregnskab for 2023.

## **9. Budget 2024 – 2. behandling**

Der var udsendt et forslag, som var baseret på resultatet af 1. budgetbehandling på HB-mødet den 27/8 og de forslag til udgifter, som fremgår af punkt 6, 7 og 8. Resultatet ville herefter blive et lille underskud på 34.000 kr. Forslaget gav ikke anledning til væsentlige bemærkninger, og det var den generelle holdning, at det beskedne underskud ikke gav anledning til bekymring. Budgettet for 2024 blev derefter vedtaget med 13 stemmer for og én blank (MF).

## **10. HB's forretningsorden**

Som bilag var udsendt et forslag til revideret forretningsorden. Anledningen var et behov for ændringer vedr. især bestemmelserne om indkaldelse til møder, udsendelse af dagsorden, udarbejdelse af referat og afholdelse af mailafstemninger. PGO gennemgik forslaget på vegne af FU, og efter et par spørgsmål og mindre ændringer blev den ny forretningsorden vedtaget.

### **11. Dansk rating af ikke-spillede partier**

PJ gennemgik det udsendte bilag. Anledningen til at tage emnet op er, at FIDE's regler på området er klare og siger, at et ratingtal kun skal være et udtryk for spillestyrke, mens de danske regler har været anderledes og derfor har givet mulighed for at bruge ratingtallet som "straf eller belønning" ved udeblivelse, afhængigt af den enkelte turneringsleders beslutning. Efter nogle opklarende spørgsmål blev der ved en hurtig afstemning konstateret enstemmig opbakning til at ændre de danske ratingregler, så ikke-spillede partier ikke bliver ratet fremover.

### **12. Skakhåndbogen**

PJ er startet på en tiltrængt revidering af Skakhåndbogens afsnit 1. Det blev præciseret, at dette afsnit ikke er et juridisk dokument og derfor ikke kræver egentlig vedtagelse. Punktet var derfor kun et orienteringspunkt – men initiativet blev hilst velkommen af et samlet HB.

### **13. Klassificering af dommere**

Der var tidligere udsendt et bilag fra Vagn Lauritzen til HB, som havde givet anledning til forskellige kommentarer. Den gennemgående reaktion var positiv i forhold til tanken om klassificering – men også et ønske om forenkling. Det blev derfor konstateret, at reglerne på området endnu ikke var helt afklaret, og at vi derfor afventer en revideret udgave fra Vagn Lauritzen.

### **14. Kontingentforhold**

Dette punkt blev taget op igen på foranledning af CA som en opfølgning fra HB-mødet den 27/8 og havde før mødet givet anledning til skarpe mailudvekslinger mellem HL som repræsentant for 1. HK og CA som repræsentant for 6. HK. PJ orienterede om den dialog, som han i mellemtiden havde haft med Gentoft Skakklub og manede i øvrigt til besindighed mht. voldsomme reaktioner.

Diskussionen handlede om bl.a. behovet for at rekruttere nye medlemmer, specielt ungdomsspillere, uden for mange formaliteter og ønsket om en glidende overgang til indmeldelse i DSU – men også behovet for at DSU's vedtægter overholdes og herunder spørgsmålet om behovet for en ændring heri, konkret paragraf 4, der siger: *"Alle medlemmer skal tilmeldes unionen.* Konklusionen blev, at der ikke var stemning for at foreslå en vedtægtsændring men for at finde en mindelig løsning, hvor man accepterer at klubber driver "annekser" med ikke-DSU-medlemmer, at dialogen med klubberne Gentoft og Skak for Sjøv om en anden struktur fortsætter, og at klubberne straks stopper den del af deres annoncering, hvor der skiltes med at man kan vælge at blive klubmedlem enten med eller uden et DSU-medlemskab, ligesom klubbens vedtægter ikke må stride mod unionens vedtægters § 4.

### **15. Nyt fra hovedkredsene**

Der henvises til det udsendte bilag, der som sædvanlig er blevet ajourført med de senest ankomne bidrag og vedlagt som bilag til dette referat.

## **16. Eventuelt**

a. CA spurgte til hvordan reaktionerne på den nye struktur i divisionsturneringen har været rundt omkring i klubberne. Det generelle indtryk var, at der havde været en smule kritik – men at strukturændringen alt i alt var blevet godt modtaget. Ændringen har bl.a. betydet en fornyet diskussion af om holdkampe i hovedkredsens mesterrækker fremover skal spilles på hverdagsaftener eller om søndagen. Denne beslutning tages naturligvis som hidtil i de enkelte hovedkredse.

b. En del af kritikken af processen bundede i, at en del klubber fortalte, at de ikke havde modtaget de mails, der var udsendt i "høringsprocessen". PJ fortalte i den forbindelse, at der har været et problem med manglende opdatering af klubbers mailadresser – men at dette nu var blevet forbedret, og at der indenfor et par uger ville blive udsendt testmails til alle klubber for at få endelig bekræftet, om der stadig var problemer på dette punkt.

c. NSL bad om at aldersgrænser og kontingentsatser for de forskellige medlemsgrupper (børn, juniorer, voksne og seniorer) blev beskrevet mere tydeligt på DSU's hjemmeside. Dette punkt er der nu fulgt op på.

**Næste HB-møde afholdes søndag den 24. marts 2024 på Hotel Svendborg.**